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VIZOVICE | Na konci devatenáctého
století byly kopce v okolí Vizovic doslo-
va obsypané švestkovými stromy. Rost-
lo jich tam přes 70 tisíc. Pak ale přišly
tuhé mrazy, později nemoc šarka, švest-
kové sady téměř zanikly. Nyní se tradič-
ní strom do vizovických kopců opět vra-
cí. Díky likérce Rudolf Jelínek, která tu
sází vlastní. Pustit se chce ale třeba i do
pěstování jalovce, jak zmiňuje v rozho-
voru ředitel pro zemědělskou výrobu
Jiří Koňařík (na snímku).

Proč jste se rozhodli založit vlastní
sady?
Po převzetí firmy novým vedením
v roce 1999 byla jedna z priorit se sezná-
mit s historií firmy a regionu. Bylo jas-
né, že narazíme i na tradici pěstování
švestek na Vizovicku. Začalo se řešit,
jak a kde tuto tradici ovocnářství obno-
víme. Dalším důvodem pro založení
vlastních sadů je strategický cíl společ-
nosti. Tím je dlouhodobé zajištění kva-
litního ovoce včetně následného kvalit-
ního destilátu.

Kde všude sady máte a jakou mají
rozlohu?
První výsadba švestek v roce 2003 měla
15 hektarů a uskutečnila se přímo ve Vi-
zovicích v lokalitě Těchlov. K dnešní-
mu dni máme 185 hektarů sadů převáž-
ně švestek, ale také meruněk, třešní
a dalšího ovoce v šesti katastrech po
celé Moravě. Nejstarší stromy mají pat-
náct let, nejmladší jsme vysadili loni na
podzim. Plně plodí asi šedesát procent
sadů, ostatní jsou mladé výsadby.

Podle čeho jste vybírali odrůdy?
Odrůdy jsme vybírali podle dvou hlav-
ních kritérií. Dle vhodnosti pro výrobu
ovocných destilátů a podle doby dozrá-
vání, abychom rozložili sklizeň do delší-
ho časového úseku, to znamená od červ-
na do července (meruňky) a od červen-
ce do října (švestky).

Takže slivovice chutná z každé odrů-
dy jinak?

Ano. V roce 2008 jsme sklidili první
úrodu z vlastních sadů a od tohoto roku
zpracováváme každou odrůdu odděle-
ně. Zvlášť ji destilujeme, skladujeme
i následně vyhodnocujeme. Dnes máme
už více než 10 let zkušeností s tím,
jak která odrůda vypadá po sklizni, jak
chutná čerstvá, jak po destilaci, jak se
mění s věkem. Podle toho volíme odrů-
dy pro další výsadbu. Každoročně jed-
notlivé odrůdy vyhodnocujeme a zákaz-
níkům nabízíme speciální limitované
edice Vizovických slivovic, vždy
ve dvou variantách – jednoodrůdovou
a zlatou z více odrůd stařenou suše-
nou švestkou.

Jaké množství ovoce ze sadů získá-
váte?
V letech nadúrody získáváme až
1000 tun švestek a meruněk. Tak to bylo
například loni. V průměru je to kolem
600 tun. I při takovém množství nám za-
tím vlastní produkce pokrývá jen 10, ma-
ximálně 15 procent naší spotřeby.

Budete sady dál rozšiřovat, třeba
i o další druhy ovoce?
Určitě je budeme rozšiřovat, především
švestky a meruňky. Co se týká dalších

druhů, už dnes máme malé výměry
jablek, oskeruší, malin či rakytníku. Ješ-
tě uvažujeme o jalovci, což je speciali-
ta, kterou zatím nikdo v produkčních sa-
dech nepěstuje.

V čem jsou hlavní výhody toho,
když si ovoce vypěstujete sami?
V tom, že o našem ovoci víme úplně
všechno. Také ho necháme na stromě
až do úplné zralosti, kdy má nejvyšší ob-
sah cukru, nejlepší aroma i chuť.

Díky našim sadům mohla vzniknout
například Vizovická slivovice. Její výro-
bu máme pod dohledem od květu přes
plod až po destilát, a to má pro naše zá-
kazníky velkou hodnotu. Nejsme ale
jen zpracovatelský závod. Jsme i země-
dělci. Netvoříme jen hotový výrobek,
ale ovlivňujeme krajinu, kde žijeme,

a to je pro nás důležité a podstatné.
Sady vnímáme i jako velmi účinný

ekologický nástroj. Stromy například
pomáhají zadržovat vodu v krajině a ve
stávající době stále intenzivnějšího su-
cha, ztrát povrchových i podzemních
vod přispívá výsadba stromů dopady
těchto klimatických změn zmírnit.

Úroda ovoce je letos poměrně špat-
ná. Platí to i u vás?
Je slabší než v loňském roce, ale musíme
si uvědomit, že loňský rok byl z pohledu
sklizně opravdu extrémní. Letos se vrací-
me k průměrné, možná trošku podprů-
měrné úrodě. Kdybych to měl vyjádřit
v číslech, loni jsme sklidili 840 tun šves-
tek a v letošním roce 400 tun. Ovšem
s meruňkami je to naopak lepší. Loni
jsme sklidili 65 tun a letos 73 tun.

Na vizovické kopce se
vrací sady plné švestek.
„Sady vnímáme i jako
velmi účinný ekologický
nástroj,“ říká Jiří Koňařík
z likérky Rudolf Jelínek.
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„Vizovickou slivovici máme pod
dohledem od květu až po lahev“


